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   فضاي دانش�گاه ها بع�د از دوم خرداد 76 را 
چگونه ارزیابي مي کنید؟

نس��بت سياست با دانش��گاه در دوم خرداد خيلي 
تقويت ش��د. چون وجهه غالب دانش��گاه، نگاه ليبرال 
و تجددخواه بود و خيز بچه حزب اللهي ها س��ه جبهه 
را مي زد: 1- جبهه كمونيس��ت كه خيلي كمرنگ بود 
2- جبهه فكري ليبرال و 3- جبهه دولتي ليبرال. اين 
داستان خصوصاً با كودتاي 18 تير خيلي تقويت شد، 
يعني نظام – اعم از دستگاه هاي اطلاعاتي و انتظامي 
و فك��ري و بچه  حزب اللهي ها – هم��ه به اين نتيجه 
رسيدند كه اين دانشگاه ديگر واقعاً دانشگاه ما نيست. 
يعني اگر ما بخواهيم ي��ك ضربه اي در نظام بخوريم 
از دانش��گاه اس��ت آرام آرام اين س��رآغازي شد براي 

جنبش نرم افزاري و توليد علم و الگوي بومي. 
بنده سال 78 وارد دانشگاه شدم. ولي در دانشگاه امام 
صادق)ع( جريانات سياس��ي دير رسيده بود، يعني سال 
78 ام��ام صادق)ع(، 7۶ جامعه ب��ود. آن زمان مي دانيد 
كه دانش��گاه فقط گزينش علمي داش��ت ولي عرفاً بچه  
حزب اللهي ها مي آمدند و خيلي ها تمايلي نداش��تند اما 
عده اي هم بودند كه در دانشگاه امام صادق)ع( گرايشات 
دوم خردادي خيلي ش��ديد پيدا كردند  و تعداد فراواني 
از آنها رفتند در بدنه مطبوعاتي – رسانه اي دوم خرداد 

و مسئوليت هاي مهمي گرفتند.
فارغ از اس��امي آنها، 3-2 تا كاريكاتورهاي موهن 
آن زمان را غالباً امام صادقي ها زدند. مثلًا كاريكاتوري 
ك��ه در بحث تحصن در ق��م روزنامه ها چاپ كردند و 

يك تصويري شبيه حضرت امام )ره( بود.
يكبار آقاي خاتمي به شوخي به حاج آقاي مهدوي 
كن��ي گفته بود: حاج آقا اگر دانش��گاه امام صادق)ع( 
نبود دوم خرداد با خيلي مش��كلات مواجه مي ش��د، 
دانش��گاه شما نيروهاي خيلي خوبي براي دوم خرداد 
پ��رورش داد. به مزاح گفته بود ول��ي خيلي خالي از 

واقعيت و حقيقت نبود.

خب ما در اين فضا وارد دانش��گاه ش��ديم. مبارزه 
فك��ري بين بچه ه��اي حزب اللهي و طي��ف بچه هاي 
تجددطل��ب منجر ب��ه طرح هايي مثل طرح ش��هيد 
مطهري، غرب شناس��ي و بهبود شناسي و طرح هاي 
متعدد اينگونه در دانشگاه امام صادق)ع( شد كه قبل 
از اين س��ابقه نداش��ت. يعني همه اينها از سال 77 و 

78 آغاز شد.
   در نگاه سیاسي هم همینطور بود.

بل��ه. بچه حزب اللهي هاي داخل و خارج دانش��گاه 
احساس كردند كه جايگاه حكومت توسط تجددخواه ها 
و ليبرال هاي درس خوانده در دانش��گاه اش��غال شده 
است در واقع مثل بازرگان بودند. بازرگان هايي بودند 
كه كراوات نداش��تند و عبا مي انداختند و پش��ت سر 
امام هم نماز مي خواندند. بازرگان هاي جديدي بودند 
كه عبا و عمامه هم داش��تند، همانطور كه در نهضت 
آزادي هم تعدادي روحاني بودند كه نسل جديد اينها 
ش��دند امثال كديور و مجتهد شبستري و... كه البته 
احساس شد كه با اين لباس هم تناسب ندارند و طي 

سال هاي اخير لباس  روحانيت را هم ترك گفتند.
در اي��ن فضا بچه حزب اللهي ه��ا كارهاي فرهنگي 
زيادي را در كش��ور ش��روع كردند، از حاج منصور و 
حلقه ه��اي دعا گرفته تا مباحث تئوريك و سياس��ي 
و متشكل ش��دن سياس��ي. بچه ها مي گفتند انقلاب 
ش��ده ولي پس از 25-20 س��ال انقلاب هنوز پشت 
در دانش��گاه ها مانده اس��ت و تكاپوهاي فراوان شد از 
آقاي مصباح گرفته تا آقاي رحيم پور ازغدي، شفيعي 

سروستاني، آقاي پناهيان و... .
اين مس��ائل ب��ه انتخابات س��ال 80 رس��يد. فكر 
مي كنم عقلاي بچه حزب اللهي ها مي دانستند كه اين 
انتخاب��ات، انتخابات آنها نيس��ت، يعني خاتمي هنوز 
ج��ا دارد. در اين دوره يك ع��ده از حزب اللهي ها هم 
به خاتم��ي رأي مي دادند. با اي��ن تحليل كه مخالف 
وض��ع موج��ود بودند. هر چن��د بعدها ش��نيديم كه 

آقاي هاش��مي خيلي بي تمايل ب��ه رأي آوردن آقاي 
خاتم��ي نب��ود. دليلش هم اين بود كه جناح راس��ت 
خيل��ي حرف گوش ك��ن او نبودن��د و آقاي هاش��مي 
هميش��ه تمايل داشت كس��اني كه س��ركار مي آيند 
حرف گوش ك��ن او باش��ند و آقاي خاتم��ي هم چون 
خام سياست بود و يك چهره آكادميك اصلاح طلب و 
تجددخواه بود كه گردي از اس��لام داشت، براي آقاي 
هاشمي بهتر بود. چون آقاي هاشمي سياستمدار بود 

ولي نگاه بچه حزب اللهي ها اين نبود.
ب��ر همين اس��اس ع��ده اي از حزب اللهي ها نه به 
خاطر حب خاتمي بلكه از س��ر بغض جناح راست به 

خاتمي رأي دادند.
البته اين بيش��تر متعلق به س��ال 7۶ اس��ت ولي 
در 80 ه��م تكرار ش��د. هر چند ع��ده اي بعداً از رأي 
خودش��ان توبه كردند. مثلًا از هفتادوشش��ي ها آقاي 
كوش��كي بود كه مثلًا يك سخنراني هم كرده بود كه 

اسلام ناطق نوري بدتر از اسلام خاتمي است.
كم��ا اينكه در ابتداي انتخابات 8۴ رفتند س��مت 
ميرحسين و سعي كردند با او صحبت كنند كه بيايد، 

خب او در آن موقع عقلانيت كرد و نيامد.
اين منجر به اتص��ال حلقه هاي بچه حزب اللهي ها 
شد. جريانات سياسي با محوريت بچه حزب اللهي هايي 
كه بيشتر در فضاي سياسي بودند مثل آقاي احمدي 
نژاد و چمران  و زاكاني يك جريان س��ومي را شروع 
كردن��د كه ديگر راس��ت و مؤتلف��ه اي و روحانيتي و 
ناط��ق ن��وري اي نبود و از آن ط��رف اصلاح طلب هم 
نبودند. يعني براي اولين بار بچه حزب اللهي هاي كف 
خيابان و كوچه هم داراي نماينده سياس��ي ش��دند، 
هر چند در مقايس��ه با نمايندگان سياسي دو جريان 
ديگر گمنام ت��ر بودند. اين هم طبيعي بود چون تا به 
حال جايي در اداره كش��ور نداشتند و نسبت و رابطه 
تشكيلاتي و بازاري و فاميلي هم با سايرين نداشتند و 
يك عده بچه حزب اللهي دور هم جمع شدند و شايد 

واقعاً هر سخنراني كه 
آقاي خاتمي مي كرد 
 يك سيلي به صورت 
بچه حزب اللهي ها بود!

 انتخابات رياست جمهوري نهم و جنبش دانشجويي 
در گفت وگو با عطاءالله بیگدلي

عطاالل بيگدلي در سال 78 براي تحصيل حقوق و معارف اسلامي وارد دانشگاه امام صادق)ع( شد. وي از سال 1383 تا 1385 نيز مسئوليت بسيج دانشجويي اين دانشگاه را برعهده داشت و همين باعث 
شد تا چند ساعتي را به گپ و گفت با او مشغول شويم تا بلكه خاطرات جذاب آن دوران را كه در نهايت به سوم تير 8۴ منجر مي شود، بشنويم. متن اين گفت وگوي خواندني را از نظر مي گذرانيد.

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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بهترين ش��اخص اش همان احمدي نژاد اس��ت. كسي 
كه اس��تاد دانشگاه علم و صنعت است، از اول انقلاب 
در فعاليت هاي دانش��جويي بوده، جبهه هم كه رفته، 
س��ردار و آدم شاخصي نبوده، يك گوشه اي در عرصه 

فني – مهندسي كار مي كرده است.
من يادم است در اواخر 83 آقاي احمدي نژاد را در 
ساختمان هشت بهشت دعوت كرده بودند تا سخنراني 
بكند. من چون مسئول بسيج بودم نمي رفتم. مي گفتم 
بهتر اس��ت نروم كه حاشيه دار نشوم. يكبار يادم است 
كه يكي از بچه ها از س��اختمان هشت بهشت كه آمد، 
گفت فلاني اين خودش اس��ت! همه كم و بيش اتفاق 
نظ��ر داش��تند كه رأي نم��ي آورد ول��ي وظيفه ديني 
مي دانس��تيم ك��ه از او دفاع كنيم و خ��ود اين طيف 
دو قس��مت ش��دند: همان بحث صالح مقبول و اصلح 
غير مقبول. جالب است كه خيلي هاشان معتقد بودند 
احمدي نژاد اصلح اس��ت. در نهايت نتيجه اين شد كه 
ما بياييم نظرسنجي بكنيم و هر كدام بيشترين اقبال 
را داش��ت ما او را ب��ه عنوان كاندي��دا معرفي بكنيم. 
مخصوصاً مؤتلفه و جامعه روحانيت هم تضعيف ش��ده 
بودند و آن جايگاه عمده را نداشتند و مي دانستند كه 
رأي نمي آورند. يعني هر چهره اي از اين جريان سنتي 

مي آمد رأي نمي آورد.
   مث�ل آقاي لاریجاني که یک�ي مانده به آخر 

شد؟
بل��ه، تازه لاريجاني كف اي��ن جريان بود. يعني در 
مرز ايس��تاده ب��ود. اگر به خود جامع��ه روحانيت بود 
دوس��ت داش��تند يك فرد روحاني بيايد. حتي شايد 
به حس��ن روحاني ه��م مايل بودند. آق��اي حداد هم 
كف جريان بودند كه در نهايت آن ش��ورا تشكيل شد 
كه آقاي فدائ��ي و زاكاني و محصولي و احمدي نژاد و 
چم��ران و حداد بودند. اين ش��وراي حكميت آغاز به 
كار كرد و گفتند نظرس��نجي بكنيم. هر كس بيش��تر 
اقبال داش��ت او معرفي مي شود. حالا چه اتفاقي افتاد 
كه توافقات به هم خورد داس��تان مبس��وطي است. از 
طرفين يكي مي گويد آقاي احمدي نژاد به هم زد، آقاي 
احمدي نژاد مي گويد شما به هم زديد اما خلاصه بحث 
اين اس��ت كه آقاي احمدي نژاد به جد معتقد بود كه 
اين سازوكار، سازوكار خوبي نيست و او رأي مي آورد. 
اين فضاي سياسي داشت پيش مي رفت. برمي گرديم 
ب��ه بهار 83. ما تازه آمده بوديم دانش��كده، داش��تيم 
با دوس��تان صحبت مي كرديم. يك��ي از بچه ها از من 
پرسيد مسئول بسيج دانشگاه تهران چه كسي است؟ 
زنگ زديم به بس��يج تهران، گفتيم آقا مس��ئول آنجا 
كيس��ت؟ گفت آق��اي روح الاميني. يك��ي دو روز بعد 
آق��اي روح الاميني به من زن��گ زدند و با هم صحبت 
كرديم. قرار شد در يك جلسه ما همديگر را ببينيم و 

ببينيم چه كمك هايي مي توانيم به همديگر بكنيم؟
در آن جلسه آقاي روح الاميني گفت: مسئول هاي 
بسيج دانشگاه اميركبير و شريف از دوستانم هستند. 
ما هم گفتيم مس��ئول بسيج دانشگاه علم و صنعت از 
دوستان ما هستند. سرانجام قرار بود فقط يك جلسه 

داشته باشيم و از هر دانشگاه هم دو نفر آمدند.
   از دانشگاه ها چه کساني آمدند؟

از عل��م و صنع��ت آق��اي اعتماديان و خ��اوه اي و 
از ته��ران هم آق��اي روح الاميني و زرگ��ر آمدند. من 
و مق��داد نيلي ه��م از امام ص��ادق )ع( رفتيم. يعني 
معمولاً مس��ئول بس��يج با معاون سياسي مي آمدند. 
خلاصه صحبت كرديم و جلس��ه اول تمام نش��د. اين 
جلسه در بهار 83 در مسجد دانشگاه امام صادق )ع( 
بود. گفتيم يك جلس��ه ديگر باشد. بچه هاي دانشگاه 

ته��ران گفتند بياييد بس��يج مركز ته��ران. بعد از آن 
جلس��ه امتحانات شروع ش��د و يك وقفه اي افتاد. اما 
در تابس��تان ما هر هفته جلس��ه داشتيم و بحث هم 
اين بود كه ما كي هس��تيم؟ چه امكانات و سازوكاري 
داريم؟ و چ��ه كمكي مي توانيم بكني��م؟ نهايتاً زنگ 
زديم به بقيه دانش��گاه ها و ش��ديم بسيجي هاي امام 
ص��ادق )ع( تهران، ش��ريف، اميركبير، علم و صنعت، 
ش��هيد بهش��تي، خواجه نصي��ر و علام��ه. يكبار كه 
نشسته بوديم در جلس��ه، يكي از دوستان به شوخي 
گف��ت آقا يك G8 داريم، ما هم اس��م مان را بگذاريم 
U8 كه در طول زمان هم اين اس��م تثبيت شد. اين 
جلسات در طول تابستان 83 در دانشگاه هاي مختلف 
برگزار ش��د تا رسيديم به مقطع س��ال تحصيلي. در 
اين زمان تقريباً جلس��ات كاريمان تمام شد. حتي ما 
مي رفتيم بازديد از دانشگاه هاي همديگر و امكانات را 
مي ديديم. با آغاز س��ال تحصيلي 8۴-83 بعد از چند 
جلس��ه گفتيم خب جلس��اتمان تمام شد، خداحافظ 
ش��ما! ولي بعد از 3-2 هفته بچه ها كه با هم از طريق 
ايمي��ل و تلفن در ارتباط بوديم گفتند براي انتخابات 

كار سياسي بكنيم يا نه؟
بعد از يك وقفه، حدود آبان ماه اولين سري جديد 

جلساتمان در دانشگاه تهران برگزار شد. 
چند هفته جلسات مداوم برگزار مي شد و موضوع 
هم اين بود كه چكار كني��م؟ كانديداتوري لاريجاني 
جدي بود، احمدي ن��ژاد جدي بود، قاليباف تمايلاتي 
داش��ت، توكلي بود، حرف ولايتي بود و آقاي هاشمي 
كمرنگ بود و داش��ت بازي سياسي مي كرد و منتظر 
بود ببيند اين سمت چه مي شود. در خود افراد جلسه 
اختلاف شد. همه متفق بودند ما اشتباه آقاي زاكاني 
در سال 7۶ را مرتكب نشويم چون بسيج تهران 2-3 
روز قب��ل از انتخابات س��ال 7۶ به اصرار ايش��ان در 
بيانيه اي از آقاي ناطق نوري حمايت كرد. همه متفق 
بودند كه اي��ن كار را نكنيم و بين خودمان روي يك 
نفر به اجماع برس��يم. بعد از چند جلسه بحث ديديم 
تمايل دوس��تان به آقاي احمدي نژاد هس��ت. گفتيم 
همين بس اس��ت. چون اگر مي خواستيم بيشتر جلو 
برويم نمي ش��د. چون مثلًا بعضي از دوستان طرفدار 

آقاي لاريجاني بودند.
   احمدي ن�ژاد را کدام دانش�گاه داغ تر کرده 

بود؟
ماها خيل��ي داغ تر بوديم. تهراني ها س��مت آقاي 
لاريجان��ي بودند. ش��ريفي ها هم س��مت احمدي نژاد 
بودن��د و گراي��ش قاليب��اف كمت��ر ب��ود. دعوا س��ر 
احمدي نژاد و لاريجاني بود ولي با قوت بيشتر سمت 
احمدي نژاد. منتها ما س��ر يك نكته به توافق اجماعي 
رس��يديم و آن اينك��ه هاش��مي نه! چندين جلس��ه 
صحبت كرديم و گفتي��م تأييدي ها را ول كنيم، چه 
كس��ي نه؟ همه سر هاش��مي توافق كرديم كه او نه! 
گفتيم بياييم يك برنامه اي بنويس��يم براي اين. يك 
برنام��ه ۶ – 5 صفحه اي تدوين ش��د. مباني مختلف 
و وجوه مختلف اش را تقويت كرديم. س��رفصل هايش 
مثلًا اين بود كه نقد 8 س��ال سازندگي و اصلاحات و 
ارتب��اط بين اينها و راهبردهاي مثل اين را نوش��تيم 
ناظر ب��ه آينده انقلاب. مثلًا آقاي هاش��مي بيايد چه 
مي ش��ود؟ بعد گفتيم خب در برنامه هاي اجرايي، اين 
س��خنران ها را دعوت كنيم، اين برنامه هاي مشترك 
را برگزار كنيم، ليس��ت آدم هاي هم س��نخ كه به درد 
كارمان مي خوردند را درآوردي��م، بيانيه بدهيم، نامه 
بنويس��يم، با اف��راد مختل��ف و نماينده هاي مجلس 
جلس��ه بگذاريم، با مطبوعات صحبت كنيم. آن زمان 

هم انصافاً دست بچه هاي بسيجي از مطبوعات كوتاه 
بود. س��ايت ها كه زياد نبود. فقط ي��ك بازتاب بود و 
يك شريف نيوز. بيشتر روزنامه ها بود كه ما هم ارتباط 

زيادي نداشتيم.
اولي��ن برنام��ه اي كه تصويب كردي��م اين بود كه 
دس��تمان از رسانه ها خالي اس��ت، يك كاري بكنيم، 
آن زم��ان قدرت س��اختن رس��انه نداش��تيم. يكي از 
دوس��تان گفت من آش��نايي با آق��اي صفار – كه آن 
زم��ان در كيهان بودند – دارم. زن��گ زد و گفت كه 
ما يك گروه دانش��جويي هستيم و كمي توضيح داد، 
خلاصه آقاي صفار آمدند امام صادق)ع( كه ش��ام نان 
و انگ��ور و پنير مهمان ما بودند. آنجا ما يك زيرزمين 
نمور و وحش��تناكي داريم كه به آن مي گوييم دخمه 
ولي جاي محفوظي است. رفتيم آنجا و ديديم چيزي 
نداري��م. چند تا روزنام��ه كيهان آنجا ب��ود، به آقاي 
صف��ار گفتيم اج��ازه مي دهيد ما به عنوان س��فره از 
اينها اس��تفاده كنيم؟ خنديدند و گفتند عيبي نداره! 
خلاصه با هم مبس��وط صحبت كرديم و ايش��ان هم 
خيلي استقبال كرد و از آن به بعد كيهان ما را خيلي 

پوشش خبري خوبي مي داد.
   و ش�ما وارد موض�وع نقد دوران س�ازندگي 

شدید؟
بله. در مقطع اواخر پائيز و اوايل زمستان 83 تعداد 
زيادي برنامه و س��خنراني مش��ترك در دانشگاه هاي 
مختلف تدارك ديديم از آقاي حسن عباسي گرفته تا 
سايرين كه نقد دوران آقاي هاشمي و اصلاحات بود. 
فضا هم مي طلبيد و اس��تقبال خوبي مي شد. اين فضا 
باعث شد در زمستان 83 حدود اسفندماه، ما از طرف 
بسيج امام صادق)ع( يك بيانيه تند عليه آقاي هاشمي 
با اس��م آوردن از ايشان نوش��تيم و 8 تا دانشگاه هم 
امض��ا كردند. ما هم اين را داديم كيهان و كيهان هم 
خبر دوم با تيتر بزرگ كار كرد كه »بيانيه 8 بس��يج 
دانش��گاه هاي مهم كش��ور خطاب به آقاي هاشمي«. 
اين خيلي بازتاب داش��ت كه بزرگترين شان در بسيج 
دانش��جويي و س��پاه بود. به هر حال U8 تا آن موقع 
خيلي به قول معروف چراغ خاموش حركت كرده بود 
و خيلي چالش��ي با ناحيه و سازمان بسيج نداشت. اما 
اين بيانيه اين خطر را ايجاد كرد كه اينها مي خواهند 
انش��قاق كنن��د و... . آن زمان ي��ك گرايش عمده در 
س��پاه به نفع آقاي هاش��مي بود كه خيلي به ما فشار 
آوردند ولي آقاي متوليان كه آن زمان مسئول ناحيه 

تهران بود خيلي مقاومت كرد.
همچنين دو اتفاق ديگر در اين بازه زماني افتاد؛ يكي 
دع��وت از قاليباف ب��ود. او آن زمان جدي بود كه بيايد. 
ما دو صنف دعوت داش��تيم: يكي راديو دعوت مي كرد 
ك��ه كانديداه��ا مي آمدند در س��الن همايش ها صحبت 
مي كردند كه پخش زنده بود. گفته بودند بهترين  جايي 
كه دانش��جويي باشد و زياد ش��لوغ نكنند و فرياد نزنند 
دانش��گاه امام صادق )ع( است. يك صنف هم ما دعوت 

مي كرديم كه از همه 8 كانديدا دعوت كرديم.
   چه کساني آمدند؟

آق��اي احمدي ن��ژاد آم��د، آق��اي قاليب��اف آمد، 
لاريجان��ي ه��م فكر مي كن��م آمد، پرش��ورترين هم 
جلس��ات احمدي نژاد و قاليباف بود. جلس��ه قاليباف 
جلسه جالبي شد. سالن همايش ها ۴00 نفر ظرفيت 
دارد، در آن جلسه حدود 800 نفر آدم آمده بود. مثل 
تالار وحدت كه همه دور مي ايستند. جلسه بسيار تند 
بود. مجري جلس��ه علي نادري ب��ود. بچه ها هم رفته 
بودند اطلاعات ستادش را درآورده بودند و خيلي تند 
با ايش��ان صحبت كردند. تقصير خ��ود آقاي قاليباف 

يكي از دوستان 
پرسيد آقاي 
قاليباف اين 

كت و شلواري 
كه شما الان 
پوشيده ايد 

قيمتش چند 
است؟ و ايشان 
نمي گفت! بچه ها 

مي گفتند ما 
شنيديم مثلًا 

اين قدر ميليون 
تومان است، 

درسته يا نه؟ 
جوابش يك آره 

و نه بود، اما 
ايشان نمي گفت. 

در اين گيرو 
دار يكي از 

دوستان آمد و 
صحبتي كرد كه 

آقاي قاليباف 
گفت من عليه 

شما شكايت 
مي كنم و شما 
را به زندان 

مي اندازم!

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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هم شد. مثلًا آن زمان شايعه شده بود كه ايشان چند 
دس��ت كت و ش��لوار  به قيمت خيلي گزاف از ايتاليا 
وارد كردند. يكي از دوس��تان پرس��يد آقاي قاليباف 
اين كت و ش��لواري كه شما الان پوشيده ايد قيمتش 
چند اس��ت؟ و ايش��ان نمي گفت! بچه ها مي گفتند ما 
ش��نيديم مثلًا اين قدر ميليون تومان است، درسته يا 
نه؟ جوابش يك آره و نه بود، اما ايشان نمي گفت. در 
اين گيرو دار يكي از دوس��تان آمد و صحبتي كرد كه 
آقاي قاليباف گفت من عليه ش��ما شكايت مي كنم و 

شما را به زندان مي اندازم!
   حرفش چي بود؟

گف��ت آن آقاي��ي ك��ه در س��تاد ش��ما هس��ت 
ج��زو اپوزيس��يون ضدنظام ب��وده كه ش��ما از خارج 

آورده ايدش!
آقاي قاليباف خيلي عتاب كرد و جلس��ه متش��نج 

شد و فضا تقابلي شد.
   در آن جلسه از هواداران قالیباف در جمعتان 

داشتید؟
تعدادي از بچه هاي مشهد بودند كه گروهي تشكيل 
داده بودند. يادم است كه در انتهاي سالن نشسته بودم 
و داش��تم جلسه را نگاه مي كردم كه 5  نفر از بچه هاي 
مش��هد آمدند و گفتند: آقاي بيگدلي اين چه جلس��ه 
مزخرفيه؟ اين چه كاريه؟! من هم جواب دادم كه اتفاقاً 
به نظرم خيلي جلس��ه خوبيه، خيلي شايسته جلسات 

دانشگاهيه و شوق سياسي داره!
جلسه هم خيلي مبسوط شد و طول كشيد. بعدها 
ش��ايعه ش��د كه تنش هايي هم بعد از جلس��ه ايجاد 
ش��د كه وقتي آقاي قاليباف مي خواست برود بيرون، 
عده اي از دوستان مي خواستند اعتراض جدي تري به 
ايش��ان بكنند يا زماني كه سوار ماشين شدند عده اي 

به ماشين ايشان هم اعتراض كردند!
   حالا واقعاً این طور بوده؟

حالا ش��ايعه ش��د. صح��ت و س��قم اش را خيلي 
نمي دان��م. اما بعي��د نمي دانم چون فض��ا خيلي تند 
ش��ده بود. اما چن��د وقت بعد كه آق��اي احمدي نژاد 
آمد دانش��گاه فضا كاملًا  برعكس همي��ن اتفاق بود. 
يعني با يك ذوق و ش��وقي س��الن پر شده بود و مثلًا 
وقتي ايش��ان خواس��ت برود، بچه ها حمله كردند كه 
دستش را ببوسند. مخصوصاً آن زمان فضا طوري بود 
كه كس��ي احس��اس نمي كرد كه ايشان رأي مي آورد 
بلكه ب��ه عنوان اينكه ايش��ان يك بچ��ه حزب اللهي 
مس��جدي اس��ت مي آمدند. م��ن يادم اس��ت بعضي 
وقت ه��ا كه آق��اي احمدي نژاد حرف م��ي زد يكي از 
بچه ها به من مي گفت 8 س��ال ما حس��رت خورديم 
خاتمي يك چيزي ش��بيه اينها بگويد يا ادايش را در 
آورد كه بابا! مثلًا تو رئيس جمهور جمهوري اس��لامي 
هس��تي، رئيس جمهور انقلاب اس��لامي هستي. بعد 
مث��لًا احمدي نژاد ك��ه مي گفت الله��م عجل لوليك 
الف��رج! نصف جمعيت واقعاً مدهوش مي ش��دند. بعد 
ه��م در آن فض��اي دوم خ��رداد كه ما مدام س��يلي 
مي خوردي��م واقعاً. هر س��خنراني اي كه آقاي خاتمي 
مي كرد يك س��يلي به صورت بچه حزب اللهي ها بود 
انصافاً و مجموع فضاي دانش��گاه رفت به اين س��مت 
كه احمدي نژاد ولاغير. اتفاق جالبي كه افتاد اين بود 
كه ما يك كنفرانس خبري با آقاي عليرضا اعتماديان 
در عل��م و صنعت گذاش��تيم به نمايندگي از بس��يج 
دانشجويي در نزديكي انتخابات. در آن جلسه يكي از 
خبرنگاران كه فكر مي كنم خبرنگار ايسنا بود پرسيد 
كه آيا س��پاه براي انتخابات ابلاغيه اي داده؟ و موضع 
شما نسبت به اين چيست؟ من گفتم كه سپاه حافظ 

كليت نظام و انقلاب اس��لامي اس��ت و هيچ موقع از 
اين كارها نمي كند و ورود به عرصه سياست در شأن 
سپاه و از وظايفش نيست. من نيم ساعت در اين فضا 
صحبت كردم ولي در آخرش يك جمله اي گفتم و آن 
هم اين بود كه بس��يج دانشجويي يك ماهيت دوگانه 
دارد، بس��يجي و دانشجويي است و پيوند سازماني به 
سپاه دارد نه تعلق س��ازماني. بنابراين اگر يك روزي 
س��پاه چنين كاري بكند ما كساني نيستيم كه به اين 
كار تن بدهيم. فردا روزنامه ايران در صفحات داخلي 
خود اين خبر را كار كرد كه مسئول بسيج دانشجويي 
دانش��گاه امام صادق)ع( گفته است ما به حرف سپاه 
گوش نمي دهيم. خيلي هم مطبوعاتي اين خبر را كار 
ك��رده بود. ب��ه هر حال روزنامه دول��ت بود و گرايش 
منفي داش��ت. قبلش هم جلس��ه قاليباف آنطور شده 
بود. فردايش موبايلم زن��گ زد و آقاي متوليان فرياد 
زد كه ش��ما بلد نيستيد كار سياس��ي بكنيد، من تو 
را اخ��راج مي كنم و... آنقدر فش��ار ب��ه اين بنده هاي 
خدا بر س��ر u8 و جلس��ه قاليباف و امثال آن آمد كه 
عصباني شده بودند. بعد از عيد 8۴ كه آمديم گفتيم 
چكار كنيم؟ قرار بر اين ش��د كه مطلقاً با اسم بسيج 
دانش��جويي كار نشود و از امكانات آن استفاده نشود. 
من يادم اس��ت كه در مسجد دانشگاه امام صادق )ع( 
س��خنراني اي كردم - كه ف��رداي آن روز آقاي معين 
ه��م تأييد صلاحيت ش��د - و گفتم از لحاظ بس��يج 
دانش��جويي آقاي احمدي ن��ژاد و آق��اي معين يكي 
هستند و هر كس يك سوزن عليه ايشان يا له ايشان 

اس��تفاده كند فرداي قيامت مس��ئول است و من هم 
نمي گ��ذارم. هر كس مي خواهد كار كند به س��لامت. 
تقريباً همه بس��يج دانش��جويي يك اس��تعفانامه غير 
مكتوب تنظيم كردند و گفتند ما مي خواهيم اس��تعفا 
بدهيم. گفت��م مي پذيرم. همه رفتند، در u8 هم قرار 
ش��د هر كس مي خواهد برود ستاد آقاي احمدي نژاد، 

استعفا بدهد و برود.
   ای�ن ی�ک تناقضي را ایج�اد مي کند که اگر 
مي خواس�تید بس�یج خرج نش�ود چرا با اس�م 
بسیج و امکانات بسیج جلسه تشکیل مي شد؟

ما بايد بالاخره تصميم گيري مي كرديم اما وقتي شما 
وارد فعاليت انتخاباتي مي ش��وي از امكانات نبايد مطلقاً 
استفاده بشود. در بسيج من يك نفري مانده بودم، غالب 
بچه ها رفته بودند در س��تاد. اجازه اس��تفاده از امكانات 
بس��يج را هم نداش��تند. مي گفتيم هر كس مي خواهد 

براي آقاي احمدي نژاد كار بكند برود در ستاد. 
   مش�هور است که شما در جلسه اي انتقادات 

تندي به آقاي هاشمي مطرح مي کنید؟
بله، عيد 8۴ آقاي گنجي از بس��يج دانشجويي به 
ما زنگ زد و گفت ما يك جلسه اي را با آقاي هاشمي 
هماهنگ كرديم. مي آييد؟ گفتيم: بله، چرا نمي آييم. 
چه كس��اني هس��تند. گفتند بسيج دانش��جويي. كه 
وقت��ي م��ا رفتيم جلس��ه 80 به 20 ب��ود. يعني 20 
درصد بچه هاي دانش��جويي بسيج بودند و 80 درصد 
بچه هاي س��ازمان و ناحيه. قبل از جلس��ه همه افراد 
كه حدود ۴2 نفر مي ش��ديم جل��وي در مجمع جمع 
ش��ديم )حدود 8-7 نفرمان دانشجو بوديم(. ورودمان 
هم با مزاح همراه ش��د، قبل از جلسه رفتيم به آقاي 
گنجي كه مسئول جلسه بود گفتيم كه بحثي، حرفي 
نيست؟ گفتند نه ديگه شما دانشجو هستيد. خلاصه 
هماهنگي س��ؤال و محت��وا و موضوع نش��د. ما وارد 
مجمع )همان كاخ مرمر( ش��ديم. يادم هس��ت وقتي 
پذيرايي كردند بعضي دوس��تان به شوخي مي گفتند 

كه شبهه نداشته باشد؟ بخوريم يا نه؟
رفتيم در يك سالني كه يك سالن مستطيلي شكل 
با فرش س��فيد بود كه در دو طرفه داشت كه از يكي ما 
وارد مي ش��ديم و از در ديگر كه به اندروني راه داش��ت 
آقاي هاش��مي. بين دو در، وس��ط س��الن صندلي آقاي 
هاش��مي بود و دور تا دور سالن صندلي چيده شده بود. 
ما 8-7 نفر رفتي��م روي صندلي هاي جلوي در ورودي 
آقاي هاشمي نشستيم. به آقاي هاشمي هم گفته بودند 
كه اين دوستان از سپاه آمدند. يعني من احساس كردم 
اين تلقي وجود داش��ت كه تعدادي از دوس��تان س��پاه 
تعدادي از دانش��جويان را آورده اند! ايش��ان وارد شدند 
و با تك تك افراد دس��ت دادند. همه نشستند و پس از 
قرآن خواندن آقاي گنجي كه مس��ئول جلس��ه بودند و 
كنار آقاي هاشمي نشسته بودند، گفتند: آقاي هاشمي 
شما ش��روع بفرماييد. آقاي هاش��مي گفتند من حرف 
خاصي ندارم، آمده ام بيش��تر حرف دوس��تان را بشنوم. 
فردي كه بلندگوي متحرك دس��تش بود آمد و بلندگو 
را به مس��ئول دانشگاه اميركبير )محمد شجاعيان( داد. 
ايش��ان في البداه��ه خيلي تند و از در انتقاد وارد ش��د. 
در چن��د محور سياس��ي، اقتص��ادي و اجتماعي خيلي 
تيتروار صحبت كرد و خب آقاي هاش��مي توقع نداشت 
با چنين بحثي جلسه شروع شود. بلافاصله پس از اتمام 
حرف هاي ايش��ان، آقاي اقراريان مسئول بسيج دانشگاه 
آزاد ك��ه كنار من نشس��ته ب��ود ميكروف��ن را گرفت و 
گفت من در تكميل صحبت هاي آقاي ش��جاعيان ادامه 
مي ده��م و راجع به دانش��گاه آزاد و انحرافات اخلاقي و 
اقتص��ادي موجود در آن خيلي تند صحبت كرد و نظام 

ميكروفن را 
دادند به من. 
من هم اين طور 
شروع كردم 
كه جناب آقاي 
هاشمي! اگر 
اجازه بدهيد ما 
يكسري حرف 
بيخود مثل 
دوستانمان 
داريم. اگر 
اجازه بدهيد 
ما همين ها را 
ادامه بدهيم. 
ايشان لبخندي 
زدند و گفتند 
بفرماييد. ما هم 
بحث هايي مثل 
تجددگرايي و 
نداشتن الگو و 
چالش هاي بچه 
حزب اللهي ها در 
دوران توسعه 
و مهجور ماندن 
نيروهاي انقلاب 
و بلاهايي كه 
الگوي وارداتي 
توسعه بر سر 
كشور آورده 
مطرح كرديم 
و به بحث هاي 
مبنايي تر و 
غرب شناسانه تر 
پرداختيم

سؤال ويژه
در دانشگاه امام صادق)ع( هم فضاي هاشمي 

– احمدي نژاد بود؟

كه  از كساني  تفكيك شد. حتي عده اي  بله، قشنگ 
قاليبافي بودند به سمت احمدي نژاد آمدند. البته در 
خود  دانشگاه امام صادق)ع( طرفداران آقاي هاشمي 
آن  بودند.  بيشتر  قاليباف  و طرفداران  بودند  كمتر 
زمان هم اين بحث مطرح شده بود كه آقاي احمدي نژاد 
هم  احمدي نژاد  و  زده  هم  به  را  هماهنگي  شوراي 
مي گفت نه! حالا بعدها در جلساتي آقاي محصولي و 
احمدي نژاد داستان هايي را تعريف كردند از آن شبي 
كه خانه آقاي حداد بودند و بعد از نماز اختلاف پيش 
آمد و خلاصه اين داستان مورد پذيرش واقع نشد. 
بعد هم اين شوراي هماهنگي با مديريت بي شائبه آقاي 
باهنر، آقاي لاريجاني را معرفي كردند كه البته خيلي 
به جايي نرسيد. فضاي مديريتي و رأس دانشگاه هم 

سمت لاريجاني و قاليباف بود.
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حاكم بر دانش��گاه آزاد و آقاي جاسبي را زير سؤال برد. 
آقاي هاش��مي يك نگاهي از س��ر تعجب به ما كردند و 
وارد بحث ش��دند در حاليكه بناي جلس��ه اين نبود كه 
ايش��ان وارد بحث ش��وند، بنا بود ما صحبت بكنيم بعد 
ايشان صحبت كنند. خلاصه صحبت كردند و در پاسخ 
ب��ه صحبت هاي اين دو نفر نكاتي را گفتند. مثلًا گفتند 
مطالب به اين غلظت و تندي كه شما مي گوييد نيست. 
بعد هم راجع به مباحث اقتصادي و فرهنگي پاسخ هايي 
دادند و بعد هم س��خناني با اين مضمون گفتند كه اين 
سخناني كه شما گفتيد از سر جهل و بي اطلاعي نسبت 
به تاريخ اس��ت و من متأس��فم براي مجموعه سپاه كه 
تاريخ را به شما نگفته اند كه ما چه كار كرده ايم و دقيقاً 
با همين لفظ گفتند كه اين حرف هاي ش��ما يكس��ري 
حرف بيخود است. بعد آقاي اقراريان ميكروفن را دادند 
به من. من هم اين طور ش��روع ك��ردم كه جناب آقاي 
هاش��مي! اگر اجازه بدهيد ما يكس��ري ح��رف بيخود 
مثل دوس��تانمان داريم. اگر اجازه بدهيد ما همين ها را 
ادامه بدهيم. ايش��ان لبخندي زدن��د و گفتند بفرماييد. 
م��ا هم بحث هاي��ي مثل تجددگرايي و نداش��تن الگو و 
چالش ه��اي بچ��ه حزب اللهي ه��ا در دوران توس��عه و 
مهج��ور مان��دن نيروهاي انقلاب و بلاهاي��ي كه الگوي 
وارداتي توس��عه بر سر كش��ور آورده مطرح كرديم و به 
بحث هاي مبنايي تر و غرب شناسانه تر پرداختيم. بعد هم 
بحث هايي مثل اختلاف طبقاتي، روحيه اشرافي مديران 
و نگاه هاي مصلحت گرايانه در سياس��ت خارجي، عدول 
از آرمان هاي امام و انقلاب و شهدا و جمع هاي كارگري 
در پايان جنگ را به طور تيتروار مطرح كرديم و گفتيم 
آقاي هاش��مي! اين انتقادات در بچ��ه حزب اللهي ها به 
شما هست و به نظر مي رس��د كه انتقادات مطرح شده 
به ش��ما وارد است. آقاي هاشمي وارد بحث شد و گفت 
نه اين طور نيس��ت و خلاصه داش��ت پاسخ مي داد. من 
يادم هس��ت اين ضلعي كه ما 8-7 نفر نشس��ته بوديم 
ش��روع كرديم به مناظره جمعي با آقاي هاشمي. يعني 
مثلًا آقاي هاش��مي يك جمله مي گف��ت، يك نفر از ما 
مي گفت نه حاج آقا! اين طور نيست و يك فضاي بحث 
حاكم مي ش��د. آقاي هاش��مي هم مدام اظهار تأس��ف 
مي كرد كه مثلًا ش��ما چه فضاي غبارآلود و بدي نسبت 
به من داريد و بعد مي گفت شماها چرا؟ بعد شروع كرد 
از س��ابقه خودش گفتن كه ما س��پاه را درست كرديم، 
جنگ را ما اينجوري كرديم،  صلح را ما اونجوري كرديم، 
س��ازندگي را ما اينجوري كرديم و ش��ما چرا اينجوري 
صحب��ت مي كنيد؟ يعني حرف اصلي اين بود كه ش��ما 

چرا ادبيات تان تند و تيز است؟
   ت�ا آن لحظه ایش�ان هن�وز نفهمیده بود که 

شما دانشجو هستید؟
فكر مي كنم فهميده بودند. چون چند بار با اشاره 
ب��ه آقاي گنجي گفتند اين آقايان س��پاهي اين را به 
ش��ما نگفتند كه...! با يك تعجب��ي مي گفت كه مثلًا 

بچه ها شما چرا؟
   انتظار یک جلسه آرام را داشت؟

بل��ه، انتظار نداش��ت اينطوري بش��ود. خلاصه اين 
مناقشه و گفت وگو بيش از ۴5 دقيقه طول كشيد. بعد 
ميكروفن رفت س��مت ديگر جلس��ه و بچه هاي ناحيه 
صحب��ت كردند ولي با يك لحن تلطيف ش��ده. جالب 
اس��ت در بين صحبت هاي ايشان هم از سمت ما 7-8 
نفر باز هم انتقاداتي وارد مي ش��د و آقاي هاشمي هي 
نگاه مي كردند كه ما كي هس��تيم؟ آخر جلس��ه آقاي 
هاش��مي دوباره صحبت كرد و س��عي ك��رد به نكات 
مطرح شده پاسخي دوباره بدهد و يك بحث اقتصادي 
را مط��رح ك��رد و در نهايت به اين نتيجه رس��يد كه 

وضع كارگران بهتر ش��ده است و ما براي ايران رفاه را 
ب��ه ارمغان آورديم و ايران عقب افتاده را ما س��اختيم 
و... بع��د از جلس��ه اتفاقات متعددي افت��اد و تعدادي 
از آن جن��اح به من حمله كردن��د و گفتند كه خيلي 
تند صحبت ك��ردي. مخصوصاً كه م��ن آنجا خودم را 
به عنوان مس��ئول بس��يج امام صادق)ع( مطرح كردم. 
خلاصه دوستان به من تند شدند كه بد صحبت كردي 
و بي احترامي ك��ردي. ولي آقاي گنجي گفتند كه من 
بي احترام��ي نديدم، به هر حال دانش��جو بايد صحبت 
بكند و جلسه خوبي بود. گفتم آقاي گنجي مي خواهيد 
اين جلس��ه را رس��انه اي بكنيم؟ گفتن��د كه فكر بدي 
نيست كه يك مطلبي آماده بكنيم. با اين حرف ايشان 
ديگر تلقي محرمانه بودن جلس��ه براي ما از بين رفت. 
در راه به بچه هاي شريف نيوز و  آقاي روزي طلب زنگ 
زديم و آمدند دانشگاه و من هم يادداشت هايم همراهم 

بود. خبرش را كيهان هم خيلي كار كرد.
   در دانشگاه مشکلي پیش نیامد؟

چرا. شايع شده بود كه از دفتر آقاي هاشمي زنگ 
زدند به دفتر آقاي مهدوي كني و ايش��ان هم حمايت 
كرده بودند كه بالاخره دانش��جوها بايد سخن بگويند 
و امث��ال اين. از طرف بچه هاي بس��يج و u8 هم يك 
حمايت صددرصدي از ما ش��د. بعد هم رفتيم مشهد 
و يك جلس��ه با آقاي علم الهدي داش��تيم. ايشان هم 
گفتن��د آقاي بيگدلي اي��ن كار را نكني��د و... . چون 
ايش��ان به مدت بيست و چند س��ال معاون آموزش 
دانش��گاه بودن��د و در نهايت هم آق��اي مهدوي كني 
مسئول بسيج شدن من را به ايشان ارجاع داده بود و 

با تأييد ايشان بود كه من مسئول بسيج شدم.
خلاص��ه ايش��ان گفتند آق��اي بيگدلي اي��ن كار را 
نكنيد و اين كارها باعث اختلاف بين بزرگان مي ش��ود، 
ش��يطنت نكنيد. چون ممكن بود اي��ن تلقي به وجود 
بياي��د كه آق��اي مهدوي كني م��ا را خط ده��ي كرده 
باش��ند. چون آقاي مهدوي با وجود اختلاف در مبنا و 
روش و غايت خيلي احترام آقاي هاش��مي را دارد و به 
نظرم يكي از الگوهاي خوب فعاليت سياس��ي در نظام 
جمهوري اس��لامي الگوي اين دو شخصيت است كه با 
وجود اختلاف زياد، بزرگمنشانه با هم تعامل مي كنند. 
حتي اين دفعه كه بحث خبرگان مطرح شد، عده اي از 
دوستان رفته بودند پيش ايشان و گفته بودند كه حاج 
 آقا خوب است شما براي رياست خبرگان نامزد بشويد، 
ايش��ان گفته بودند تا آقاي هاشمي هستند نمي خواهم 

اين تلقي ايجاد شود كه من با ايشان در رقابتم!
   ای�ن م�دل البته یک جاهای�ي واقعاً به آفت 

تبدیل مي شود!
بله، بعض��ي جاها بايد با صراحت بيش��تري گفته 
شود. ولي خب آقاي مهدوي قائل اند كه آقاي هاشمي 
داخ��ل چارچوب اند، كما اينكه م��ا هم مي دانيم ولي 
برخي ها تندتر و برخي كندتر. ش��ايد از سر مصلحت 
باشد. به هر حال در نظام كسي بايد باشد كه مخالفان 
نظام را سر و سامان بدهد كه اگر با آقا و حزب اللهي ها 

هماهنگ باشد اشكالي ندارد.
خلاصه بعد از جلس��ه با آقاي هاش��مي، در ناحيه 
فش��ارهايي بر بس��يج دانش��جويي آمد. از سويي آن 
جلس��ه براي س��پاه ناخوشايند ش��ده بود و از سويي 
فعاليت بچه ها ب��ه نفع آقاي احمدي نژاد افزايش پيدا 
ك��رده بود. چون ما نمي گذاش��تيم بچه ها در بس��يج 
فعالي��ت كنند، رفت��ه بودند در خوابگاه ه��ا و آنجا را 
ستاد كرده بودند. بچه هاي دانشگاه با هزينه خودشان 
مي رفتند در شهرس��تان ها س��خنراني مي كردند كه 
مي ت��وان گفت صدها س��خنراني كردن��د. مخصوصاً 

اعلام آمدن آقاي هاش��مي فض��ا را خيلي تند كرد و 
شور و ش��عفي را برانگيخت. چون تحليل اين بود كه 
آقاي معين به خاط��ر مواضع راديكال رأي نمي آورند 
و تحليل كلي اين بود كه رقابت اصلي بين هاش��مي 

و احمدي نژاد است.
در جامعه روحانيت هم س��ه نظر مطرح شد؛ يكي 
آقاي هاشمي كه نظر قاطبه بود. آقاي مهدوي نسبت 
به احمدي نژاد بي تمايل نبودند و آقاي علم الهدي هم 
بش��دت مخالف آقاي هاشمي بود. خلاصه سر مخالف 
ب��ودن آقاي علم اله��دي و آقاي مه��دوي نتيجه اين 
ش��د كه جامعه روحانيت سياست سكوت را در پيش 

بگيرند.
مرحله اول انتخابات كه 27 خرداد بود مصادف شد 
با امتحانات ما كه با صحبت هايي كه با آقاي علم الهدي 
ش��د امتحانات يك هفته عقب افت��اد، يعني تقريباً دو 
هفت��ه بين مرحل��ه اول و دوم بچه ها رفتند در س��تاد. 
ديگر كسي در دانشگاه نبود. حداقل 300 نفر فعال رفته 
بودند در س��تاد. به نظر من جالب ترين هفته سياس��ي 
بع��د از جن��گ، هفته 27 خرداد تا 3 تير اس��ت. چون 
يك صف آراي��ي تمام عيار بود. از روزنامه ش��رق كه تا 
پريروز آقاي هاشمي را با بدترين الفاظ خطاب مي كرد 
تا نهض��ت آزادي و جامعه روحانيت همه در يك طيف 
قرار گرفتند. بخصوص روزنامه شرق در آن هفته خيلي 
فوق العاده اس��ت. هر بي اخلاقي كه در دنياي سياس��ت 
بعد از رنسانس ممكن بود استفاده كردند. چقدر اهانت 
و بي اخلاق��ي! تا جايي كه در نظام جمهوري اس��لامي 
يك گروه سياس��ي مي توانس��ت بداخلاق��ي كند انجام 

دادند. اين سمت هم فقط كيهان بود.
   تلقي شما از احمدي نژاد چگونه بود؟

ب��ه نظرم احمدي نژاد پيروزي معناداري داش��ت. 
يعني اين تلقي را از خودش ايجاد كرد كه براي تغيير 
آمده اس��ت و اين بار آنها هستند كه محافظه كارند. 
يعني جاي اصلاح طلبان واقعي و محافظه كاران عوض 
ش��د و به نظرم احمدي نژاد اصلاح طلب باقي ماند و 
دور دوم هم همين اتفاق افتاد و تمام جنبش سبز و 
13 ميليون ايراني بزرگواري كه به جنبش سبز رأي 
دادن��د و تمام چند صدهزار نف��ري كه در تجمعات 
خياباني ش��ركت مي كردند طرف��دار محافظه كاري 
و وض��ع موجود بودند. احمدي ن��ژاد ايران پيش رو و 
ايراني براي آينده مي خواس��ت ولي ايراني كه الهي و 
انقلابي باش��د ولي آنها معتقد به حفظ وضع موجود 
و صنعت و پيش��رفت و دنيا و عال��م پائين بودند. به 
معنايي منادي سكولاريس��م در ايران و باقي ماندن 
وض��ع موجود بودند و اين دفع��ه بچه حزب اللهي ها 
بودند كه براي change واقعي به change به الل 
حركت كردند. بخصوص مقام معظم رهبري در حفظ 
مردم س��الاري ديني خيلي تلاش كردند. اين تعداد 
بزرگواران ايراني مثل بچ��ه اي بودند كه آب نبات و 
ش��كلاتي را مي خواستند كه برايش��ان خوب نبود و 
بزرگ تره��ا عقلانيت كردند و عليرغ��م لجاجت ها و 
پايكوبي ه��ا و سنگ پراني ها يش��ان در خياب��ان صبر 
كردن��د و آب نبات س��مي را به آنه��ا ندادند و براي 
آينده و 50 س��ال و 100 سال بعد نتيجه خوب اين 
اقدام مش��خص مي ش��ود. اين بچه هاي حزب اللهي 
دانش��گاه و بسيج دانشجويي هس��تند كه دارند آرام 
آرام پررنگ تر مي ش��وند و به نظرم عليرغم خيلي از 
تحليل ها، دانش��گاه ها روزهاي خوبي را در پيش رو 
خواهند داشت و به نظرم دانشگاه ها انقلابي تر خواهد 
ش��د. امروز ما س��خنراني هاي علمي مي كنيم و آنها 

هستند كه به ما حمله مي كنند.

دانشگاه ها 
روزهاي خوبي 
را در پيش رو 
خواهند داشت 

و به نظرم 
دانشگاه ها 

انقلابي تر خواهد 
شد. امروز ما 
سخنراني هاي 
علمي مي كنيم 
و آنها هستند 
كه به ما حمله 

مي كنند
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